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BANJALUČKA PARTIJSKA ORGANIZACIJA U VRIJHMN PROVALE 1936.
GODINE. I PONOVNO OŽIVLJAVANJB POLITIČKOG RADA KOMUNISTA

DLDegenda: -
– 6 primjemaka autorisovenih sjećonja Stojana Kovačevića na

135 stranica mašinom kucomop teksta,notiranih u Arhivu
6-B.maja 1978.godine;

– Od 6 primjeraka sjećonja: po jeđan primjemak kođ sutora,un
Tazeju Bog.Kpajine, Institutu sa istoriju u Sapnjevnu i Od-
boru eđicije o banjalučkom radnšBčkom pokretbu,a dva primjer='
ka u Arhivu.

SADRŽAJ SJEĆANJA ı Provala u boenjalučkoj partijskoj organi-
- saciji 1936.gođine i pomoć čianovima

porodica uhapšenih drugova; nastavak političkog pnđa Tromn-
nista koji nisu bili uhapšeni; obrazovanje MK KPJ i uspos-
tavljanje veze sa partijskim rukovođstvima u Zagrebu; frak~cionaško djelovanje Asima Alihodžića; postojanje dva pamtij-ska rukovodstva u Banjoj Tuci; organizovanje štrajkova uBanjoj Tuci 1957.godiney; uporišta Partije u društvima i vd-ruženjima; priprema grupe banjalučkih komunista ma odlasalu gpaniju; politička orijentacija sudija Okružnog suda i
sudjenje msrupi komunista iz Bos.Kostajnice; dolazak UglješeDonilovića u. Banju Luru i kontakti sa banjalučkim kommmisg-
tima; Polrajinska konferencija KPJ sa BiH u Mostaru i od-sustvo dđelegatn iz Banje Luke.
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BANJALUČKA PARTIJSKA ORGANIZACIJA U VRIJEMB PROVATLH 19565
GODINE I PONOVNO OZIVLDJAVANJB POLITIČKOG RADA KOMUNISTA

Jedna od najplodnijih godina političkog rada ba=
njalučikih lomouanista bila je 1956.godijna,.Banjalučki komunisti
bili su ne samo u svim podđružnicama sindikata URSS-=a i Mjes-
nom medjustbrukovnom ođboru,mego su držalj čvegte posicije u
rukovodstvima, raznih društava, klubova i vdruženja,a i osvaja=
18 posicije svuđa gđje se to moglo.Svojim rađom i veljikom Sk=
cionom angažovanošću davan je politički sađržaj u svim oblidi-
ma društvenog rađa.Komunisti su u svim prilikama bili u moguć-
nosti da na bilo kakvu manifestaciju okupe hiljađe simpatizema,
jaktkivista rađničkog pokreta.Politička iskustva ilegalnog rada

bila su veoma, bogata,tako da je režim tešlko nalazio dovo1 jno
đokaza za hapšenja.Ovo bih ilusteizao prim:;jerom bacanjem letaka
KPJ sa lL.maj 1956,gođdine.Policija. je bila Jedan ili dva damana ra=-
nije u punoj političkoj mobilnosti da bi uhvatili one koji ras=
turaju letke.Međjutim,doskočili smo im na taj način Što smo ra-
sturali letke na sam 1.maj,ondđa kad se pripravnost povukla, jer
8Uu pretpostavljali đa se neće rasturati letci kađ već ranije ni-
Bu.hMasovno rasturanje letaka neposnedno poslije povlačenja prip-
ravnostbi bilo je imenadđjenje sa policiju,bolje »ečemo šok„Upra=
va policije je izramila sumnje da je meko đojavio komunistima
da je skinuta pripravnost.Sumnje na režimslke ozgane,medjusobna
nepovjerLjivost medju njima, bila je naš krupan politički poens

06 aktivnosti na političkom polju veoma su snačžaj-
ne demongtraoije protiv olimpijade u Berlinu,koje su bile osu-
da faočščimma i nacizsma.Na istoj političkoj liniji bila je i Liga
za mir i slobođu,na platformama narodnog fronta,objedinjavanja
svih demokratskih snaga protiv pagstuće fašističke opasnosti,Ma-
da su provale od Weaja 1955.godine počele u Jugoslaviji, to nije
uticalo na intenzitet rađa banjalučkih kommigta.Šta više,poli=
tički se radilo još više„Međ jutim,nažalost,provala nije mimojš-
la ni banjalučku partijsku organizaciju.Čim su počela hapšenja
u Kostajnici odmah se za njih dosmnalo u Banjoj Tuci.Bilo je jas-~



M:

no da se uskoro može proširiti i na Banju Iuku.Data je direkti-
va da Se sklone oni komunbsti koji su bjli u bilo kakvoj vezi
sa Kostajnicom dok se ne vidi kako đe Be situacija dalje odvž-
jati.Ma Je direktiva data prije samoubistva Bore Ilića,đakle u
prvoj polovini avgusta 19536.Ivica Mažar i ja rasgovarali smo o
toj provali na području Kostajnice 1 interegsirali se za moguć=
nogt da se naprave neke injekcije sa mlijekom koje bi imasvale
reakcije, tako da bi bili pošteđjeni oni koje policija ili žandđav-
mi muče•Gledajući retrospektivno,bilo je to prilično naivno raz-
mišljanje,rezonovanje mlađih 1ljuđži koji su ragmišljali o opasno ~
ti koja se približavala,a da i nismo bili svjesni koliki je njen
obim i kakve će biti posljedice

U medjuvremenu,negdje sređinom avgusta 1956.godžine,
Boro Ilić isvešio je samoubistvo baoivši se pod vomToga dana
on je na željemničkoj stanici davao Smiljji Macuri neki ilegalni
materijal,ali ga ona nije htjela primiti.Otišao je sa stanice
motorciklom na Kraijev drum,tiu sačekao vos i bacio se pod mwjega.
Imajući ga u eviđenciji kao komunistu,Uprava policije odmah je
isvršila pretres kuće u kojoj je stanovao Boro Ilić.U podrumu

· kuće nađjen je ogstažšak prvomajskih letaka, jedno 2o-ak primjemaka.
Teško je ubvrđiti razloge samoubistva.Neki su tvrđili đa je to
izvršio izg ljubavi prema Smilji Macuri,anli ne treba isgubiti im
viđa i mogućnost bojazni da ne može lLmadđržati tortoru u slučaju
eventualnog hapšenja u vezi sa provalom u Kogtajnici,No, svaka
.nagaajanja su nesahvalna.

Komunisti su se dostojno oprostili od Bome Ilića.Sva
policija bila je u stanju pripravnosti očekujući da mogu nastati
demonstracije sa političkom notom.Policija je slikala učesnike u
sahrani i kasmije se s tim služila u identifikaciji politički
sumnjivih lica za komunističlku, aktimmost,

0d nekog sam čuo da je Uprava policije u Banjoj Teu-
ci u toku istrage koju su vršili Šoprek i Cividinji dala informa=
cije da je Boro Ilić veoma opasan komunista i da se is straha od
progona policije ubio.Da bi tu svoju ocjenu potvrđili u gradjan=
stva,ubacili su "dokasni matemijal!” - letke u podrum luće Bome
Tliića i "nalaz! wnijeli u sapisnik.Boro Ilić nije bio tako naivan
đa letke ostavlja wu podrumu kada je bio pod stalnom prismotrom,
Maivna je bila policija,koja Je prikupljene letke podmetala„”o je
kasnije i sam policijski lisac Šoprek u istrazi konstatovao: !Ko=
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munisti su čuli tu vašu glupost i sad je Boro Ilić glavni teh~
ničar na koga uhapšeni sve svaljuju,a on je mrtez!!. .Naime,lco=

. mmisti su u istrasi Bve svaljivali na Boru Ilića,a iskusnjm
polioajoima Šopreku i Oiviđiniju nije promaklo da su sve bo
dobro oblikovane konstmukoije oko koje se može zasnivati odbrama.

U ocjelipi, komunisti su u zatvoru imali dobmo držanje i
zbog toga se provala nije dalje širila od one grupe koja je u-
hapšena septembnpna, 1936.1 pored mučenja,Nikiloa, Pavlić je uspio
Ba im psatvora pošalje neke cedđulje sa obavještenjima. kako teče
igtraga.

Hapšenja su bila velik udarac sa banjalučku partijsku
opganizaciju,za plimu remvitka banjalučkog rađničkog pokreta.„U-
hapšeni su svi čimmovi MEK KPJ imsuzev Asima Alihođžića.No,ostao
je na slobodi velik broj komunista i provalom skoro netalnuta
skojevska organisaoija.Od Članova MK SKOJ-a, bili su uhapšeni
Kasim Hadžić i Ivica Mažar,a ostali smo na slobodi Rade Ličina
i Jja.Ubmmo se pošljije puštanja is sa'tbvona., priključio 1 Ivica
MažersSa, MK KPJ Je bio teži slučaj jer su uhapšeni članovi upu~
ćeni pred Državni sud ma zaštitu Gržave i potom na robiju u Sr.
Mitrovicu,

Sa Asimom Alihodžićem opganisovao sam dalje prikuplja=
nje Crvene pomoći,čija su sredstva korišćena za pomoć porodica-~
ma uhapšenih drugova.U oktobru 1956.godine uže sam se povemao
88% Teufikom# GCinkarom Kađenićem oko prikuplganja Orvene pomoći
i intensiviranja toga rađa na cijelom području građa.Cinkara je
bio,„mislim,član KPJ od 1934.godđineya. veoma altbivan u radničkom
pokpmetu.Ja sam nosio pomoć Katici Sarafin,a nil Zmeloc nosio
je pomoć:Bvi Šmit,članu KPJ i suprusi Jakoba Šmita.Drugi Šlano~
vi KPJ dobili su konkretha zaduženja. da nose pomoć Grugim poro~
dicama.Ta podjela saBuženja imala je sa cilj da niko od uhapše-
nih mne bude mapogžavljen.Medđjutim,glavna preolcupacija je bila
Ga se prati tok istrage i đa se zađrže političke posicije u oRhjm
szedinama gaje su uhapšeni komunisti bili u rulcovodstvu.U tome
Be uspjelo.Jeđdino su komomaši uspjeli za Kratko,svega nekoliko

. mjegsecjž,da ogvoje 1 jučne pozicije u RKD Pelagić",
Mepohapšeni članovi KPJ i SKOJ-a nastavili su sa poli-

_biškim rađom.Mogli smo so i đalje u punom obimu osloniti i na
brojne simpatisere,a imali smo ih i u ređovima vojske.Jeđan ta-
kav simpatizer bio je kapetan Milivoje Kuonđar,koji Je neko vri-
jeme stanovao u kući porođice Pavlić,ali su mu kao oficim nn=
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ređili da se iseli izg Kuće komunističke porodice.On se tađa prese=
1io u kuću Komarica,čija su djeca bili članovi SKOJ=a.Milivoje
Kunđak davao je ređovno Crvenu pomoć i svoj stan davao na Wkorjš- .
ćenje komunistima„Kuhđaka. smo inače zvali Drajfus,po posnatoj
Drajfusovoj aferi.

- Gaavnil mzađatak od oktobra 1936.godđine bio je da, se pove-=
u partijske ćelije.Negdje krajem 1936,godine sastali smo se kao

Mjesni komižet:KPJ u Kući Asima Alihodžića „neposredno poslije
puštanja na slobodu Josipa=Šoše Mažara.U MK KPJ bili smo Agim
Alihodžić,Šoša Mažar i ja.Bolje rečeno,Šošu i mene Asim je Mkoop~
birao u ME KPJ, Svako od nas imao Je neke ćelije na vezi.Prije in=
laska.: Šoše iz msaštbvora vemu Smo” odvežavali Asim Alihodžić i ja. Na
mojoj Yezi bili su Teufik-Cincara, Kađenić,PetWid Hasanbašić,Miji.jnkKo
Višnjić, Mehmeđalija Mašinović,Ćerim Čarha3f „ray Pašalić,Ivica,
Mažar (pošlije imlaska im matbvdra) i jeđan drug im Šumske uprave
(koji Je wwožavao letke i bio, kraće vrijeme na vezni).Svoje veze
imao je Asim Alihodžić,a potom i Šoša Mažar,Medjutbim, najvažnija
ličnost ejelolupnog. političkog rađa bio Je Pavo Rađon,

Mislim da smo tađa "saobišli" kao člana KPJ Idzmisa Musića
jer od njega nismo imali mikakve kovpisti ma rad u magama.Njegova
lična pasivnost bila je u kolimiji s onim Što se od romunista
tražilo u političkom rađu u svim gredimama,a on se u takav zad
nije uključio.Kao komunista bio Je,dakle,pasivan.Zbog toga više
nije ni pozivan na partijske sastanke.Osjm toga,neko je imao,ne
sjećam Se ko,rpamjerke u „popllaču njegovog političkog rađa i pona=
šanja. i

| Kao Mjesni komitet riježko smo se sastajali,mo je Šoši i
meni posebno smeželo,a posebno metođ i stil rađaw van živih toko=

. va prakBe rađa komunista na konkretnim. političkim mzađacima u sre=
ainama gaje Bive i „djeluju. Da bi kontrirao althaičnom metođu rađa
i ranijih vremens, koji nije bio u skladu sa panijom praksom ul=

1 Jučšenosti komunista u rad društava i uđruženja,Šoša je pređlagao
đa se galcapl ja, oružje i đa se pređuzme neka akcija da komunisti
u Jugoslaviji ne buđu u đefansivi i da isvmše napad ma BanovinBim
upravu "da megđje mešto sapočne!",Kao i ranije,Asim:- je bio protiv
"razsvođnjavanja političkog zadBa! alttiıwnostima u druš tvima,udmuže-
hjima ž klubovima,odnosno u masovnim organimacijama.

Pošto.mi Je Nikica Pavlić ranije dao vezu sa RaeBom Kovače =
vićđem,mužem Mire.  Vinterhalter, činovnilkom u Finangijskoj direkoiji
u Banjoj buci, saBtao sam se sa njegovim bra'om Vo jom Kovačevićem,
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sekretarom MK KPJ u Zagrebu.Sastbali smo se a Banjoj Toci.Jedoan
sastanak smo imali i kod mene jer Je RGq&đe Kovačević tu doselio.
Međajutim,ne bih mogao susrete s Vojom Kovačevićem vremenski
locirati,

Na ličnu vemu Golasila je iz Zagreba u nekolilo navna~–
ta 1957,godime BOSILJKA BVIĆ-KRAJAČIĆ,a jeđnom i kasnije•Ona je
ma moju javku 1937.godine uputila VOJU RAKXIĆA,kađa su poslije
provale bile prekinute veze se, sagrebačkim partijskim rukovod=
stvom,Pmeko Voje Rakića veza je ponovo uspostavljena,ali je ona
bila dosta labava„.. |

Pošto je Asim Alihodđžić bio kočnica rasvijanja politič-
kog. ada, brebalo je naći imlaz im te gituacije.Asim je imao
političke veze sm nisom istaknutih komunista i partijskim rulko=
vođstbvima,loje je. lLičmo poznavao,te je bilo teško da se pomsove
na odgovomosi i sbog političkog autoriteta i bog toga Što se
nalazio na položaju sekretaža ME KPJ.Za banjalučku partijsku or=
ganizaciju to je bio poseban problem jer je stvarao oko sebe
frakoijsu grupu, sasškavi Jenu prejbežno od nekih starijih članova
KPJ.Izlaz se pokušao naći. u obrasovanju novog Mjesnog komiteta.
Tu mi je dimelktivu prenio im Beograda 1957.godine Osman Karabe-~
gović.MislLim đa je ta direktiva bila u vezi s Vesom Maslešom.
Do tog saključka đošao sam u tolu rata kada sam se susreo SB, Ve-
8Bom Maslešom,s kojim se ranije nisam lično posmmavao.Masleša mi
je tađa rekao đa ma za mene,a to je, bilo u vesi sa obrazovanjem
novog MK KPJ,

Tako je obrazovan novi MK KPJ na sastanku na kome su
prisustvovali Pavo Rađen,Mirko Višnjić,BŠefketb Maglajlić, Stole
Kovačević i,mislim,Osman Karabegović.Trebalo je,dakle,odstraniti
Asima Alihodžića iz partijskog rukovođstva,a to se ne može Dpos=
tšići,mmali smo,bes većih potresa.Članovi MK KPJ bili su: Pavo
Rađan,Mivrko Višnjić,Šefket Maglajlić i ja.Ja sam isabran ma sa-
ikretara MK KPJ.Medđ;jutim,sa postojanje novog MK KPJ Asim Aliho-
džić uopšte nije mmao.Zbog zdravstvenog stanja pošteđili smo
Pavu Rađana zamaranja tako da smo cijeli teret altionog djeloga=
nja nosili nas trojica.Ovaj sastanak održan je u Čejvanovom vi-
nogradu.U Mjesni komitet su ušli Kasim Hadžić i Ivica Maža”.

Novoobrazmovani komitet angažovano je rađio.Ja sam UDO=
snavao članove o onome Što se rasma'mralo na rijetkim sastancima
koje Je zakamzivao Asim Alihodžić.Medđjutim,Asim se nije mogao po-
tisnuti jet su ga neki komunisti podržavali.”o je bila ona kon=-
Btelaci;jja papbijske političke prakse u Banjoj IUuci,koju mu neki
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nagsvali frakoijskom borbom.No, takav termin breba usimati s remor=
vom jer treba poznavati specifičnost banjalučkih poližičkih pri-
lika da bi se dala ocjena političkog rada. komunista„Prije svega,
treba imati u vidu da je skojevSka organizacija ostala 1956.go-
dine pošteđjJena provale i da su skojevci nastavili sa političkim
radom u Bvim društbvima i wdruženjima.Osvajale su se i nove po=
litičke pozicije.Novim prijemima u 1957.1 1958.gođini brojno
stanje članova SKOJ-a naglo se uvećavalo„Im SKOJ-a 1959.i 194o.
godine primljen je veći broj članova u KPJ.Hnmogi omladinci čla-
novi SKOJ-a i KPJ nastaviće svoj bolitički rad u sređinama gdje
su Gošfi.Zahvaljujući njihovom radđu osnovane Su brojne skojevske
i partijsle opganisacije u Bog.krajini 194o.i 1941.godđine,

U pogledu pamržijske opganjgacije postojanje dva lcomi=
beta bio je pokušaj da se riješi slučaj Asima Alihodžića,više
radi omih goji su podržavali nelhe njegove đemagoške stavove jer
'se pokušalo da se spasu sa Paortbiju.Umsgred rečeno,mnogi od njih
koji su bili isključeni ili bili gzaobidjeni,učestvovali su u
ustanku od prvih dana 1941.gođdine (Miloš NON Maslo;
Habija Bećirbašić itd.). -

G.maj 19785 (Stojan=Stole Kovačević)
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U ocjenjivanju rada banjalučke partijske organi=
sacije treba imati u viđu činjenicu da se ni MK KPJ 1956.go=
dime na čelu sa Idrimom Meslom,ns koga je Asim Alihodžić imao
mnatban uticaj,nije slagao sa praksom političkog rađa komunig-
ta u partijskim organisacijama i skojevaca u aktivima,koji su
išli u masovnoskb,prodirali i osvajali pozicije u bupžoaslim
druš tvima,odnosno bili na onom Kursu kakav je msausmet na Mjes-
noj partijskoj konferenciji 1934.gođin8B,odnosno ma liniji o-=
nog FKupnsa kakav Je sacrtala Četvrta gemal jska partijska kon=
Tferencija•Asim i grupa oko njega plašili su se te masovnmosti
i navođnog rasvodnjavanja političkog rađa,koji je on nasivao
UMbamburaškim socijalizmmom”!”

Politički rađ 1957=1958.godđine nije Jenjao,nego
se rasvijao u KAB-u,"Borcu",TPelagiću",podružnicoma URSS=~ovog
sindikata,djačkim ijterarmim društvima, ženskom pokretu,Padi-
letu, Buđućnostbi"! itba.Ja sam,naprimjer,ostao na dužnosti se-

| Kretara Seljačkog kola sve do swkupštime 1950.godine„Od komu-
nigta u Seljačkom kolu alcbivno su radili Ruđi Kolak i veći,
broj članova SKOJ-a (Danilo Drča,Zdravko Lastrić itd.).Po zsa-
duženju radio sam i u skautima.Drugi su rađili u drugim orga~–
nizacijama,što je bio sagtavni đio političkog akcionog djelova~
nja u svim sredinama, Posebno bih Bpomenuo organinsovanje veli-
kog štrajka pekarskih radnika,koji je sadržavao i političku
nobu,u Šoku februera=martba 1957.gođdine,a neposmedno poslije
njega višemjesečnog tarifnog pokreta i štrajka pilanskih rad-

 nika,U zimu 1957/58 godine održani su kursevi za bolničame,ka=–
aa, je date direktiva da ih komunisti Bohadjaju.

Značajna politička aktivnost bila je ı vezi sa
Građjanskim matbom u Španiji.Za drugove koji treba da idu u Špa-
niju šila se odJeća,Hovac Je iz Zagreba donio Manjem Podgormmžik,
koji je jinače u Zagrebu rađio na otpremanju naših dobmovol jaca.
Od donesenog novca Perid Hasanbašić šio je hlače pumperice i
kapute.Pripremala se i jedna grupa Banjalučana ma odlamnak u Špa-
niju na vezu koja je trebalo đa se dobije im Zagreba.No,mbog
provale veze hiko is Banje Tuke nije organimsovoeno otišao.Od
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meni poznatih drugova iz Banje Tuke u Špeniju su otišli Danko
Mitmov i Lamo O TCAOMiE anxo je otišao iz Makeđonije,a Laso
NA OMICis Praga,pdje 8se nalasio na studi jama.Lazo Momrbd>
naović pohadjao je Trgovačiru akademiju u Banjoj Luci,a j1nače je
bio mođom im Bogs.Petrovca.Po prirodi je bio povučen.Od njega
BMm im Parina dobiQ kartu: "Hvo me na Svjetskoj igložbi.Putu-. : : a ra TOO < “ _jem đalje•Ćućete ko je Lao EA 41 •! U Španiju Je otišao
i Franjo Savafin, takodje 15 žnostranstva.

U Okružnom sudu u Banjoj ITmwoil radio je sudija Bek-
so.Jeđnog dana "Politika" je objavila vijest da se neki omladi-
nac Sekso ukrcao kao slijepi putnik na brodđ,Brođom Je stigao u
Maroko,gdje su ga frankovci uhapsili i streljali.Bio je to sin
sudije Petra Sekse.Otac. inače nije mnao gaje mu je sin otišao.
Bilo je to negdje 1937.godđine,

Jedan od atarijih lomunista u tom periodu bio je
nastavnik BRANKO ZAGORAC.Kmetao se u Gruštvu Asima, Alihodžfčća,
Jure Begića,Safeta-Mrica Pilipovićm, Steve Mešića,I1lije bipovca
i još mnekih.Branko Zagorac napisao je,čini mi se 1956.gođine,
jednu Imjigu antiražnog karaktera,„ali je odmah sabranjena.Sje-
dam se da je štampana u Banjoj Tuci pod naslovom "Da, se mne po-
novi!.Branko je inače bio sudjen na Veleigsđajničkom procesu
1916.godine,a komunistima Je prišao sa vrijeme studija,Stevo
Wešić 1 Ilija Lipovac bili su tipografski rađnici.Sjećom se da
je jedan od mnačajnijih partijskih sastanaka 4957.godinme održan
u njegovom stanu.Ilija Dipovac bio je alctkivista, rađničkog pok-
reta.SJećam ga se kao dobrog govornika na konferencijama i slu-
povima i borbenmog radđnila na radđničkim manžfestacijama.Mislim
đa su obojica bili članovi KPJ,

| __Negđje 1937/5B.godđine čuli smo đa je Šeremet Akif ~
Berger uhapšeni osudjen,Upitao sam Pavit Radana #8, njegovo miš-
ljenje.Pavo mi je objasnio da je Akif Šeremet prije donošenja
Obsnane zagovarao disanje oružane revolucije.Into tako,poslije
donošenja Obmnane i Zakona o zaštiti države magovamrao je đa se
prikuplja oružje i na nasilje odgovomi oružanom borbom.Talkvo je
mišljenje imao i poslije dolaska u Banju Lulu 1924.godđine.Pavo
ga jJe,kako mi reče,u tome štopao da ne uradi nešto Što bi bilo
prenagljeno.Akif je inače po prirodi bio dostae nagao.Znao je
ponekad i netaktično da madđirlkuje predstavnike bumžoaske đarši-~
je svih nacionalnosti.Tako je jednom đobacio muftiji Maglajiiću:
"Šta gleđaš? Đodji prihvati kramp pa će ti i bog pomoći! .mom



–- o -

prilikom upitao sam Pavu Radčana odakle toliki omladinci im gra=
ajanskih porodica u rađničkom pokretu,odnosno SKOJ-u i KPJ.Pavo
mi je objamio đa Je to forsitao Bergep,ALkif Šeremet,pod devi-
zom MOteti im djecu! to najbolju,kako bi i sami vidjeli da je
komunizam stvar ne samo proletera nego i gvih ramumih ljuđi!",
Tako je on uticao i priveo radničkom poleetu brojne učenike
Realne gimnasije: Veselina Maglešu,Padila Maglajlića, Rimema Ma-
glajiića, Bau Kunš teka, braću Djordđjević,Momalića zvanog Numa Pom-
pili i mnoge,mnoge druge•

Partija je 1937/58.godine imala svoje uporište i u
Okružnom suđu i u Tužilaštvu.U Okružnom sudu rađio je 1936=1957,
godine Agim Alihodžić pripmemajući se za advokaturu.Simpatimner
KPJ bio je Albert Trinki,svaničnik Okružnog suđa na rađu kod dr-
šavnog tužioca.Zajedno s njim sam rađio na umnožavanju letaka.
Jeđan od simpatimera bio je i Hasib Mupatbegović,suđija,koji je
bio povezan sa Asimom Alihodžićem.Sdimpatiseri su bili i pripmag=
ež+eš Husnija Džumrukčić i Aleksandđar-Braco Jokanović.Simpatiser
Je bio i suđski pripravnik Tiho Petrović,ali dosta opremah.

Tužilac Branko Vuković nije se nigdje htio imsravno
angaživna'tbi u pođisanju optužnica protiv komunista.Smišljeno je
prepuštao istragu manje sposobnim pomođnicima.Šta više,nigdje ni-~
je htjlio đa interveniše gdje su optužnice bile Tlabave",odnosno
oborijive.Na ovaj način ispravno je,ali okolišnim putem,Foristio
rađničkom pokretbu.No„bilo je tu i Lnjotićevaca,Djuro Zalađ i

· Milorad Obrađović,koji su se posebho angažovali u istrasi u
istrazi nad grupom komunista sa područja Kostajnice•Obrađović
je za zapisničara u istrazi useo Djuru Zalađa,sudskog pripravni-
ka i eksponiramog T.jotićevca, mada, je mogao useti običnog sapisni=
čara.Asim je uspio đa igsđejstvuje da se sudjenje grupi iz Kostaj-
nice prolongira radi bolje pripreme Jer đe se prooes otegnuti
sbog 1o5 optuženih•Asim Alihođžić je nastojao đa se sudjenje gru=
pi is Kostajnice održi poslije suđjenja grupi Banjalučana pred
Državnim suđom za zaštitu države u Beograđu.Po obavještenjima do=
bivenim im Beograđa presuđa,kako se očekivalo,nmeće biti teška,što
će samo pomoći sa isricanje blažih kasni u Banjoj Iuci.Tako je i
bilo.Većina iz Kostajničke grupe bila je oslobodđjena,a oni koji
su osudjeni izrečena im je manja vremenska kasna,.T ponovim pita-
njima,isravno ili pospredno,angažovali su se kommigti.

Svih detalja političkog rađa ne bih se mogao sjetiti.
Medjutim,taj Je rad bio dosta intenzivan i očitovao se ma rasnim
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poljima društvenog života.U to Je vrijeme u Banju Tuku došao
Norbert Veber i sapo8lio se u bivnici "Jelšingrdd!".Meni se ja~
vio odmah po đola,gicu jer su ga ip" Zagreba ns mene uputili.Od-
mah sam ga povezao s Kasimom Hadžićem,s kojim je dalje ostao
na, vezi„Jeđmom prilikom. mi Be žalio da mu politički rad u Jel=
šingrađGu ometa Oto Belen. Veber je sa Karlom Rojcom na područja
Predgradja i Pilane razvio politički rad.

Premđa je pelitički radđ komunista ponovno đoživlja-~
vao plimu u Binđikatu,društvima i udruženjima,sa Asimom Aliho=
đžićem se nije mogao naći sajednički jezik.Prijetilo je da se

- bo negativno oazasi na, rad komunista u cJelinisKoliko se sjećam,
Osman Karabegović .prenjo je. Girektivu'đa. se ragspuste oba mjesnsa
Wkomiteta i da se Pavo Rađan imenuje povjerenikom ma reorganiša-
ciju partijske organigacije u Bamjoj Toci Pošto je. Pavo Rađan
i ma Agima Alihodžića bio autoritet,s direktivom Be i· ·Asim slo~
žio,odnosno da prestane s rađom MK KPJ ma čelu Be Agimom Aliho=
ažbiđem i da Pavo Rađan izvrši meopganimaciju pa?Ptijskih ćelija
i njihovog saBtava Bilo je. to krajem 1957godines.

Pavo Rađan pristupio je poslu.Drugovima koji su ge
vratili s robije saopštio je da se neće povezivati dok se ne
đobije izvještaj o njihovom držanju na robiji.Mije mi,međjutim,
poznatih kako su pojedine ćelije bile zeorganimovane.Zham đa su
neke ogtale u istom sagstavua.Neki raniji komunisti koji.su se
na bilo koji način pasivisirali bili su "Tpaobidđjeni".Cijeli taj
tok "reomganisacije" bio je obavljen takoreći u hođu,tako.da to
nije imalo odđraza na politički mad u ojelini.Nastavilo se s ra~
đom u istom intensitetu.Ja sam dobio,naprimjev,sadđuženje da ma
dim ı partijskoj tehnici MK KPJ,gpaje sam ostao do 1941.godine.

T.maj 1978.godine
Banja Duka,

(Hiojah-Stoie Kovačević)
O CL
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Negaje krajem 1957.godine u Banju Luku je dolazio
Uglješa Danilović.Mislim da je tađa ostvario kontakt sa Asimom
Alihodžićem,ali mi dqije posnatonmkako Je taj sastanak protekao i+'
kako ga je primio•Medđjubim,ne msnam đa 1i je stupio u kontalt sa
Pavom Rađanmom jer Je bo bio već period kada je vešena reorgani-
'sacija partijske organizacije.Stupanje u vemu s Agimom Alihodži-~
ćem bilo je najvjerovatnije 'Javka dobivena od partijskog ruko=
vođstva u Zagrebu. | i.

Uglješa Danilović đolasio je u Banju Lulu i 19585
godine,negaje u vrijeme priprema mam Četvrtu pokrajinsku konfe-
renciju KPJ za Bosnu i Hercegovinu u Mostaru.Na ovu Konferenciju
trebalo je da idemo kao delegati baemjalučke partijske opganisaci-
je KASIM HADŽIĆ, IVICA MAŽAR i ja•Međjutim, niko od nas nije oti-

·Bao Jer ja nisam mogao Gobiti odsustvo sa radnog mjesta,a isto
tako i Kagim Hadđžić.Neki opravđani razlog bio je i kođ Ivice Ma-
čšara.O nemogućnosti da đobijem. odsustvo sa radnog mjesta,a radio
sam tađa u Gržavnoj službi,obavjestio sam Pavu Radana.

Kasim Hadžić vratio se sa sudjenja pređ Državnjim su-
dom ma zaštitu države u Beogradu marta. 1957.godjine.„Pošto nije
bio osudjen nm, sudskom procegu,jer se optušnioa nije mogla đokn-
sati,po slovu malkonskih propisa primljen Je da nastavi pogao ao
radnik u Pabrici duvana, koja je i onako tražila načina da ga se
oslobodi jer je bio posnat njegov politički radđ.Jeđno nedpravda=
no ođgustvovanje sa rada bio bi dovoljan ramlog đa ga, otpuste sa
posla.Prema tome,ni on nije mogao ići.Znam da je postojao neki
jači opravđem raslog i za Ivicu Mažara.Sdigurmmo je greška bila u
tome Što smo isabrani.mi koji nismo mogli ići,ali je bilo dovolj-
no vremena da. odu neki Grugi•Znam da nom se mnogo pamjerjlo Što
niko nije primustvovao na IV.Pokrajinskoj konferenciji KPJ u Mo-
Btaru negaje Krajem Jula 1958.godine.

NMegđaje u toku 1937.godine došao. je u Banji Teodcu Ju-
suf Tfulić svani JOJA,neposredno poslije svoga povratka sa školo=
vanja u SSSR-u.Veatio se u semiju na zsađatke političkog rađa u
Jugoslaviji.Iz Banje Luke je otišao za SSSR negdje 1951.gođine,
koliko se sjećam Zajedno sa Edom Kunštekom.Odđ nas je matražio đa
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mu našim vezama obezbjedimo legalnu radničku Imjižicu daši bi
Be mogao gaposliti.Obesbjedili smo mu radničiu Mmmjižicu kao
stolarskog radđnika.Kako sam kasnije dognao,otišao je na poli-
tički rad u Vojvodinu i više se nije vraćao u Banju Tulm,j15U~
nev povremenih dolazaka kao ilegaloa,

Wegdje u ljeto 1958godine slučajno sam banuo kod
Mirka Višnjića.Održšavan je Jeđean širi sastanak Članova KPJ od
nekih 14-15 člahova jer Je bila puna soba.Misljm da je to bila
partijska konferencija.Iza ovoga uslijedila je partijska kož-
ferencija na Šehižluojma na kojoj je rasmatran slučj i držanje
Asima Alihodžića.O tome mi Je kasnije pričao Mirko Višnjić i
njegovom isključenju iz KPJ.Mislim da tađa Asim Alihodžić ni-
je dao Javke,odnosno veze sa partijskim rukovodstvima u Zagre=
bu,ali to nije jmalo.neki posebni moačaj Ber se uspostavila ve-
za sm Pokrajinskim komitetom,

Rađ-eći u tehnici MK KPJ održavao sam veze sa drugo=
vima w SarajJevu.Ja sam pisao ha adresu Važić Milene,tadašnje
činovnice fil4jale Narodne banke u Sarajevu, im Samajeva mošta
je dolazila na adresu Ćerima Ćejvana u Banjoj Tuci.Gerimu Će j-
vanu je neki ilegalni materijal. ispravno im Sarajeva donio Rato
Dugonjić.Koliko se sjećam,Rato Dugonjić je donio u Banju Tulca
primjena Istorije SKP(b),loja se u Banjoj Duci umnožavala.Um=
nošavona je na više mjesta,gdje su se prekupavala i umnožavala
pojeđina poglavlja•.Znam da, su bilnm umnožavana kod Paika Pašali-
će i Velimira Stojnića,n sigurno i još negdje.

Meke letke,čiji sam tekst dobiwao od Mirka Višnjića,
umnožavao sam u državnom tužilašftva.Umnožavao sam ih za, Jedno
sa Albertom Trinki-em.Sjećdam se mm umnožavanja ilegalnog mate=
rijala u vezi akcija partijske opganimacije u Prijeđoru i štmaj-
ka ruđara Ljubije 194o.gođine.Na umnožavanju ilegalnog materi-
jala rađilo se i u kući Mirka Višnjića.

| nam da je papiz đonošen is Štamparije Umelac.Dono~
sio je papir mladji sin Uselca.Šapirograf je davao Rnjižamr La~
sar Jovandić,saimpatiser radničkog poleta,

Zaboravio sam spomenuti aktivnost MK SKOJ-a u obrazo=
vanju Bavezsa radne omladine građa i sela, 1955,godine.Sjeđam se
đa Je na sjeđnioama MK SKOJ-a Slobođan Kokanović podnPsio iz=
vještaje ne samo o radu Inicijativnog odbora,nego i. o alttivmos=
tima u obpazovanju odbora po seljma,Dobnro se sjećam da su odbo=
ri Saveza rađne omladine obrazovani u selima Šargovac i Motike,



a i u još nekim selima.Nosilac te aktivnosti bio je Slobodan
Kokonović,sekretar ME SKOJ-a. NESA

Već sam nešto rekao o sudslcom indu u Banjoj Duci,
ali bi žšrebalo još meka pitanja još objasniti,bolje. dopuniti,
Prije svega,gsudski kadar nije se eksponirao mekom marljivošću.
Sudije se nisu ni trufile da jim mnoga pitanja im domema njiho-
vog rađa buđu ragumljivija.Tako Jje,naprimjer,sudđija Dušan Umi-
'Šević pred Asimom Alihodžićem rekao: "Kako ćeš se snaći? Znao
sam strukturu romumističke organizacije kad sam bio tužilac,a
8ađa se ne mogu snaći „Sve se pmomjenilo Tu su neke reonske,
mjesne,pokrajinmske i druge organizsacije,Gdok su prije bile sa-
mo ćefije.kalko da presudim opasnost njihovog djelovanja?",

guđije nigu mnale,a u tom pogledu sudija Umičević
nije bio sam,kakva je struktura partijskih organisacija„što je
bilo i razgumljivo.Proces pred Okružnim suđom grupi komunista
8a područja Kostajnice vođio je predsjednik sudskog vijeća
Džumrukčić.Koliko se sjećam,član sudskog vijeća bio je gudaija
Dušan Umičević.Optužšnicu je gsastupao Mio Novković, samjenilk
državnog tušioca,inača·lasnije eksponirani Ljotićevao.Ugtaše
Bu g& 1941.godine isvele pred sud i sakazall raspravu,ali je
intervenisao Gestapo i bio je pušen na slobođu,đa bi odmah Dpo=
sredstvom Mjemaca otputovao ma Srbiju

0d liberalnih sudija spomenuo bih suđiju Fabijana
Marića,koji Je igašao na slobodu teritboriju,ali su ga uhvatili
četnioi i ubili 1945. ili 1944. godine.Međju sndijama bilo je
eksponiranih hrvatskih macionalista,koji Bu se priklonili ug=
'taškom pokretu,na takvi su bili Tferđo Stilinović,Petar Petrić
( u vrijeme NDH državni tužilac) i dijelom Vučević,Medju ad-
vokatima u Banjoj Truci spomenuo bih dr Stevu Moljevića.Polji=
tički je pripađao demokmatima Ljube Daviđovića.Društveno je bio
aktivan u Sokolima 1 društvu "Zmijanje".Njegovo glavno upomiš~
te za okupljanje gradajanskih političara na cehovskoj osbovi
bilo je,međjutim,u ROTARI-KDUBU,u koji su ulazili po jeđam
predstavnik određjene profesije.Na čelu Rotari glubn bio je Ste-
vo Moljević.Izđavaoli su i List "Otadžbinu" Predstavnik trgovaca,
u Rotari irlubu bio je Grogerista Cisarž,advokata Stevo Moljević
itđ.Snaradnik u redakciji lista MOtadžšbina! bio je Martin Zeleo,
Inače Je Botari klub bio i magsomska loža. ~ WB
8.maj 1978.gođine Cet au avBanja Duka |

(Stofan=Siole Kovačević)


